
V Z R E JI M ATIC IN Z D R A V ST V E N E M U  V A R STV U  Č E B E L  NA R O B
JANEZ GREGORI, prof. biol.

Čebelarsko leto smo zaključili in že 
krepko zakorakali v novo. Zato moramo 
narediti obračun: po medeni beri lahko 
rečem, da pri nas v tem desetletju še ni 
bilo tako slabega leta. Svoje je opravila že 
toča v juniju. Čebelarji pa nismo odvisni

samo od medenega pridelka, ampak svojo 
dejavnost popestrimo tudi na druge načine. 
Nekateri smo se odločili za vzrejo matic. In 
prav ob vzreji matic sem letos doživel toliko 
neprijetnosti in jeze, da želim o tem sezna
niti širši krog čebelarjev. Da pa ne bo ostalo
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samo pri jadikovanju, dodajam svojemu 
razmišljanju tudi nekatere predloge. V njih 
vidim možnosti, da naredimo korak naprej 
k večjemu redu v čebelarstvu.

Slovenci v čebelarstvu spet oživljamo 
stare tradicije, oživljamo čase, ko smo na 
področju vzreje matic v svetu nekaj pome
nili. In če skušamo pojasniti, s čim smo si 
v veliki meri zapravili ugled, smo verjetno 
blizu resnici, če odgovor strnemo v eno 
besedo: nesolidnost. Zadnja leta se trudi
mo, da bi kolikor se da popravili zamujeno, 
veliko damo na selekcijsko delo, ki ga 
vodijo mladi, načrtov polni strokovnjaki. 
Prvi uspehi selekcije se že kažejo in o njih 
ponosno pripovedujemo našim severnim 
sosedom.

Če pogledamo, kakšno je stanje čebelar
stva pri nas danes, vidimo, da mu družba 
namenja vse več pozornosti, bodri nas 
torej svetlikanje v daljavi. V programih raz
voja je postalo čebelarstvo enakopravno 
drugim kmetijskim dejavnostim, dejansko 
pa se v glavnem še vedno vsak sam otepa 
s svojimi težavami. Hvale vredno je, da 
družba povrne del stroškov, ki jih ima 
čebelar z nakupom matic pri registriranem 
vzrejevalcu. Res pa je, da vzrejevalec še 
vedno ostaja finančno prepuščen samemu 
sebi, posredno mu gre v prid le večja 
prodaja matic. Cene matic niso visoke, 
verjamem pa, da so marsikomu že težko 
dosegljive. Čutiti je, da matice že ostajajo 
neprodane, saj si le tako lahko razložimo 
početje nekaterih vzrejevalcev. Tako smo 
lahko v letošnji reviji Pčela, št. 6, prebrali 
oglas vzrejevalca matic iz Vojnika, da pro
daja selekcionirane, oplojene in označene 
pridobitne matice kranjske pasme po 
40.000 din, kar je bilo v tistem času pri
bližno cena 1 kg medu! Tako nizko pa 
vzrejevalci res ne bi smeli ceniti svojega 
dela.

Tudi sam se se lotil vzreje matic in svojo 
dejavnost že pred tremi leti prijavil ustre
znim ustanovam. Kmetijski inštitut Slove
nije posveča vso pozornost pasemski čisto
sti mojih čebel, veterinarska služba pa bedi 
nad njihovim zdravjem. Za vzrejo matic 
sem se odločil iz več razlogov. Kot biologa 
me to delo močno privlači po strokovni 
plati, v Podkorenu, kjer živim, pa so tudi

druge danosti, naklonjene tej dejavnosti: 
čebele so pasemsko čiste in pri čebelarjih 
zelo iskane. Kraj je pašno razmeroma zani
miv, bogate pelodne paše pa močno po
spešujejo razvoj. Zato ni čudno, da so pri 
nas v preteklosti mnogi čebelarili na roje in 
da je nekoč cvetela trgovina s čebelami. 
Spomnimo se samo Mihaela Ambrožiča iz 
Mojstrane. Tudi z boleznimi do sedaj ni bilo 
preglavid, saj primera hude gnilobe nihče 
ne pomni, znani so le primeri noseme, 
predvsem v pomladih po bogatih letinah 
gozdnega medu, na katerih so čebele slabo 
prezimovale. Do letošnje pomladi je bil 
rezultat testiranja na vroo vedno negativen, 
jeseni pa sem se prvič srečal s tem zaje
davcem tudi v svojem čebelnjaku.

Da smo se v našem koncu tako dolgo 
otepali varoe, ni golo naključje. Ko se je 
varoa začela širiti v Sloveniji, smo se čebe
larji Čebelarske družine Kranjska Gora do
govorili, da v naše kraje nihče ne bo prine
sel kakšne družine čebel iz drugih krajev. 
Vsakdo, ki je začel čebelariti na novo, si je 
priskrbel nove panje, čebele pa dobil od 
domačih čebelarjev. Pomembnosti naše 
odločitve se je zavedalo tudi Čebelarsko 
društvo Radovljica-Jesenice in sprejelo od
lok, da je naša dolina zaprta za vsako 
dovažanje čebel.

Letos pa so se v našem kraju vrstili čudni 
dogodki, ki so v celoti zavrli mojo vzrejeval- 
sko dejavnost, v podrobnostih pa jih sploh 
ne morem dojeti in razumeti. Ker je čebel
njak, ki ga je postavil pokojni oče, dotrajal, 
sem se odločil, da na istem mestu postavim 
novega. Da bi čebele obvaroval stika z 
drugimi čebelami, ki bi jih lahko okužile, 
sem panje odpeljal v dolino Tamar. Doma 
so ostali samo nakladni panji. Komisija za 
pasemsko čistost je čebele pregledala in 
sklenila, da mi izda dovoljenje za vzrejo 
takoj, ko bom prinesel potrdilo o zdravstve
nem stanju čebel.

Sredi maja pa mi je moj čebelarski prija
telj povedal, da je sovaščan pripeljal dva 
panja iz okolice Škofje Loke in jih postavil 
dobrih 500 metrov od mojega čebelnjaka. 
Takoj sem odšel k novemu lastniku čebel, 
mu pojasnil svojo vzrejevalsko dejavnost in 
kako smo čebelarji dogovorjeni glede 
vnosa tujih čebel v naš konec. Za začetek
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čebelarske poti sem mu ponudil v dar dva 
roja. Mojo pondbo je. zavrnil, trdno odločen, 
da brani svoje pravice. Zagotovil mi je, da 
je čebele pripeljal na podlagi dovoljenja, ki 
mu ga je  izdal veterinarski zavod v Kranju.

O dogodku sem obvestil republiški ko
mite za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, 
dopis pa sem poslal v vednost tudi republi
ški in občinski veterinarski inšpekciji in 
novemu imetniku čebel v vasi. V dopisu 
sem navedel, da bo veterinarska služba 
opravila pregled mojih čebel takrat, ko bom 
že vedel, kakšno je zdravstveno stanje 
prinešenih dveh družin. Eno je gotovo: z 
njima je k nam prišla tudi varoa. Nihče mi 
ni odgovoril, pregleda čebel na hudo gni
lobo ni bilo in tudi dovoljenja za vzrejo ne, 
zato tudi matic ne. Če pustim ob strani 
svojo izgubo v denarju (na leto sem vzrejal 
okoli 200 matic), sprašujem, kdo je odgovo
ren za škodo, ki je nastala z letošnjim 
izpadom vzreje? Veliko denarja je bilo 
vloženega v delo strokovnih služb, ki so 
opravljale preglede oziroma kontrole, klo
futo je dobila tudi selekcijska služba. Never
jetno je ravnanje veterinarske službe, ki 
dovoli prepeljati tuje čebele v sam vzrejni 
center (do danes, ko imam čebele že za- 
zimljene, nimam zagotovila, da so bile če
bele iz Škofje Loke morebiti pripeljane brez 
vednosti veterinarske službe) I

Ne poznam podrobnosti naše zakonoda
je, ki ureja razmere v čebelarstvu, in mo
goče v vsem, kar se mi je pripetilo, ni nič 
nezakonitega. Razmišljam kot čebelar, ki 
mu ni vseeno, kaj se dogaja se čebelami. 
Brskam po priročniku Zdravstveno varstvo 
čebel, ki sta ga leta 1987 izdali ZČDS in 
republiška veterinarska uprava. Na strani 
81 zgoraj berem: »Da bi ohranili domače 
čebele pred križanji z drugimi pasmami ali 
nenadzorovanimi rodovi, ne sme biti okrog 
plemenilne postaje, če se matice oplojujejo 
s parjenjem, v polmeru 8 km, v zaprtih 
dolinah pa v polmeru 6 km, čebeljih družin 
drugih rodov...« Teorija torej tako.

Čebelarstvo je postalo enakopravno dru
gim kmetijskim dejavnostim. Če hočemo, 
da se bo stanje, ki ponekod že meji na 
katastrofo, izboljšalo, je treba nemudoma 
poseči po določenih ukrepih. Predlagam 
naslednje:

1) čebele ima lahko samo oseba, ki je 
član čebelarske organizacije;

2) znanje čebelarja mora biti preverjeno 
-  drugače povedano, opraviti mora izpit;

3) poostriti je potrebno zdravstveno kon
trolo pri prevozih čebel;

4) temeljit veterinarski pregled čebel naj 
velja tudi za čebelje družine v krogu okoli 
3 km od plemenišča.

Svoje predloge utemeljujem z nasled
njim:

1) Čebelarjenje se od ostalih kmetijskih 
dejavnostih v nečem bistveno razlikuje: z 
neznanjem lahko čebelar ogrozi čebelarje 
v soseščini in s tem povzroči gospodarsko 
škodo. V današnjih časih, ko čebelarstvo 
tarejo številne tegobe, mora biti čebelar 
salno na tekočem z dogajanji, predvsem 
na zdravstvenem področju. To pa zagotav
lja samo povezanost v čebelarski organiza
ciji, ki svoje člane tekoče seznanja z novo
stmi v strokovnem časopisju. Pri nas je to 
Slovenski čebelar. Dragocena pa je tudi 
medsebojna izmenjava izkušenj. K ugovo
ru, da od starejših čebelarjev ne moremo 
zahtevati, da se včlanijo, predlagam, da 
takim čebelarjem družina določi skrbnika 
(lahko se imenuje tudi drugače -  npr. 
pomočnik), ki bo imel pregled nad stanjem 
v čebelnjaku. Pomembno je, da je pregled 
nad zdravstvenim stanjem vseh čebeljih 
družin na področju posamezne čebelarske 
družine popoln. Čebelarski začetnik se 
mora registrirati pri čebelarski družini, kjer 
dobi vsa potrebna navodila in nasvete.

2) V priročniku Zdravstveno varstvo če
bel na strani 53 piše: »Z zakonom je tudi 
predpisano, da mora imeti čebelar osnovno 
znanje o kužnih boleznih ter o predpisih s 
področja varstva čebel.« Zakon je torej 
jasen, kako izvedeti, koliko nekdo ve, pa je 
najlažje tako, da ga vprašamo. Če se 
ozremo okoli sebe, le redko kje srečamo 
toliko vedoželjnosti in pripravljenosti za iz
menjavo mnenj in izkušenj, kot je to ravno 
pri čebelarjih. In prepričan sem, da bo vsak 
pravi čebelar z veseljem dovolil preverjanje 
znanja. Ponavljam: preverjanje znanja je 
potrebno zato, ker neznanje lahko povzroči 
gospodarsko škodo v širši okolici.

3) K predlogu ni kaj dosti dodati: razne 
bolezni vse bolj ogrožajo naše čebele,
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predvsem je to huda gniloba. Pri tem na
staja velika gospodarska škoda. Zato mo
ramo zdravstvenemu varstvu čebel posve
titi še več skrbi, posebno še preventivi.

4) Plemenišča matic so neke vrste pop
kovina, tu nastaja življenje, ki se razrašča 
na vse strani, zato mu moramo posvetiti 
vso zdravstveno kot tudi selekcijsko skrb. 
Plemenišča so razmeroma maloštevilna, 
zato mislim, da za veterinarsko službo ne 
bo prevelik zalogaj, če bo poleg plemenišča 
imela pod stalnim nadzorom tudi čebel
njake v krogu okoli 3 km.

Ali so predlogi v skladu z obstoječo 
zakonodajo, ne vem. Če zakon kakorkoli 
premalo poudarja učinkovito zdravstveno

varstvo ali je nedorečen, ga je pač potrebno 
takoj spremeniti. Želim, da o mojih predlo
gih, ki naj bi jih po potrebi še dopolnili, pove 
svoje tudi skupščina ZČDS.

In ko razmišljam o letošnjih dogodkih, se 
mi porajajo tudi čisto človeška vprašanja. 
Če nekdo začne čebelariti tako, kot je to 
storil moj sovaščan, in si tako nakoplje 
nejevoljo vseh čebelarjev v družini, si ne 
predstavljam, kako se bo vključil v čebelar
sko organizacijo. Če mu bo zakon dovolje
val samorastniško čebelarjenje, bo kot 
možni vir okužbe predstavljal neprestano 
grožnjo za ostale čebelarje. In mogoče 
nikoli ne bo izvedel, da obstaja tudi čebelar
ski kodeks.

P R IP IS  U R ED N IŠTV A
Gornji prispevek smo objavili v zadnji številki Slovenskega čebelarja, vendar ker nam je 
tiskarski škrat zamenjal nekatere odstavke, je članek izgubil svoj smisel, zato ga popravlje
nega objavljamo še enkrat. Avtorju članka se zaradi napake opravičujemo, enako tudi 
našim bralcem.
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